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جهزة الجسم  حيث يتم استتتخدا  أعلى جميع  ضارا   ثيرا  أهو مرض اضطراب  التمثيل الغذائى الذى يحدث ت داء السكري

جانبية ستتلبية علتتى ر ثاآالمركبات الدوائية الصناعية تعتبر ذات  همعظم هذ .هللتغلب علي دوية المصنعة كيميائيا  العديد من الأ

منة للوقاية وعلاج متترض الستتكرى والم تتاكل المترتبتتة حدى الطرق الآإ مستخلصات النباتات الطبية تعتبرمن ثم و ،الجسم

متتن العتتالم. فتتى تنمو في المياة المالحة في مناطق مختلفتتة من الناحية البيئية وهى  ذات أهميةوف جرأشجار المانتعتبر ه۔علي

مصحوبا بتتبعم متتن  جازانسفل باتجاة ألى إ  °27لى إ °25عند خط عرض   ورىالمملكة العربية السعودية ينمو نبات ال

هتتا والتتتى ولتتى متتن نوعتعتبر الدراستتة الحاليتتة هتتى الدراستتة التجريبيتتة التفصتتيلية الأ ماكن بسيطة.أنبات القندل فى  شجارأ

و خلتتيط منهمتتا علتتى داء أوالقنتتدل  منفتتردين   تتورىمتتائى متتن نبتتات الالمستتتخلص الثيرأم ومعرفة تيصممت خصيصا لتقي

الدراستتة  هوقد أجريت هذ .من نوع ويستر ان البيضاءرذجذكورال فى الستربتوزوتوسينالسكرى المستحدث بواسطة مركب 

ولى تركت بتتدون معاملتتة واستتتخدمت تقسيمهم إلى ثمان مجموعات. المجموعة الأتم حيث  البيضاء الجرذان من 120على 

الستربتوزوتوستتين داختتل الغ تتاء  تتتم استتتحداث داء الستتكري بحقنهتتا بمركتتب المجموعتتة الثانيتتةفتتي ضتتابطة وكمجموعتتة 

د تتتم استتتحداث داء الجسم، أما جرذان المجموعات الثالثتتة والرابعتتة والخامستتة فقتت  وزن مجم/كجم من 60البريتونى بتركيز 

أوراق  يوميا  علتتى التتتوالى عتتن طريتتق الفتتم بالمستتتخلص المتتائى متتن كما فى المجموعة الثانية، وتم تجريعهم فيهاالسكري 

و مجم/كجم من وزن الجستتم كتتلا  علتتى حتتده أ 400بجرعة    ورىمجم/كجم من وزن الجسم وال 400بجرعة  نباتى القندل

مصابة بتتداء ر غيالأما جرذان المجموعات السادسة والسابعة والثامنة  مدة ستة أسابيع. خليط من نصف الجرعة من النباتين ل

كلينيكيتتة، عراض الإتم التحقق من الأ من بداية التجربة سابيعأ 6بعد مرور  بنفس الجرعات والمدة۔معاملتهم فقد تم  السكري

التتد ، فقتتدان  البول، فرط سكر فرازإيادة فى ز. وقد لوحظ التغيرات الكيميائية والنسيجية المجهرية والمناعية الهستوكيميائية

ستتترول، ي، حمتتم اليوريتتل، التتدهون الثلاثيتتة، الكولاليوريتتاأنزيمتتات الكبتتد، البيليتتروبين، الكريتتاتينين، في  رتفاعإالوزن، 

وانخفتتاض نستتب  والملانوالدهايتتد فتتى الأنستتجة جتتدا   البروتين الدهني منخفم الكثافتتة، البتتروتين التتدهني متتنخفم الكثافتتة

 يضتتا  ألتتوحظ وقتتد  .والكاتتتاليز عتتالي الكثافتتة نسولين في مصل الد ، البروتين، الألبومين، الجلوبيولين، البتتروتين التتدهنيالأ

 توستتين.وان المستحدث بها داء السكرى بواسطة مركب الستربتوزذفي الجريز مستويات الجلوتاثيون وديسموت في نخفاضا

حداث تعديل ملحوظ فى القيم إلى إان المصابة بداء السكرى ذروف للجرجمن  نبات المان ئيماالمستخلص ال تجريعدى أوقد 

ان المستتتحدث بهتتا داء الستتكرى بواستتطة مركتتب ذجتتراء الفحتتص الهستتتوباثولوجي للبنكريتتار فتتي الجتترإالمدروسة. عنتتد 

 تجريتتعدى أ. وقتتد وحدث موت مبرمج في بعم الخلايتتا لايا بيتاونخرية في خسالبة تغيرات  تتوسين فقد وجدوالستربتوز

 لتتى زيتتادة ملحوظتتة فتتي تعتتداد خلايتتا الجتتزرإان المصتتابة بتتداء الستتكرى ذالمستخدمة للجتتر اتمائى من النباتالمستخلص ال

المنتتاعي الهستتتوكيميائى لفرط سكر الد .  بينما أظهر الفحص  وحماية البنكريار والكلى والكبد والخصية من التأثير الضار

لمعامتتل  نتتوويتوبلازمى واليالستت  يجابية التفاعل الصبغى البنتتىإلانجرهانز  ٪ من خلايا جزر75-65للبنكريار ان حوالي 

يجابيتتة التفاعتتل البنتتى إنستتولين ٪ متتن خلايتتا بيتتتا المفتترزة لإ35-10( وحتتوالي 3-) كاستتبار المتتوت المبتترمج  للخلايتتا

و قتتد أظهتترفحص الكبتتد والكلتتى والخصتتيتين بالصتتبغات المناعيتتة  نستتولين بهتتذة الخلايتتا.ز الإافتترإالتركتتوازى لمعامتتل 

مصتتابة بتتداء الستتكرى  ان الغيتترذالجر تجريع نتج عن الهستوكيميائية  درجات متباينة  من التغيرات. بالإضافة إلى ذلل فقد

هتتذه . أظهتترت نتتتائج الضتتابطة مجموعةالمع  بالمقارنة    معنوية  غير فروقات مائى من النباتات المستخدمةالمستخلص بال

فتتراز إالقتتدرة علتتى تن تتيط  ن لتتديهاأالستتكر فتتى التتد ، و يتتادة زكمضتتادات ل  ذات أهميتتة أن المستخلصتتات النباتيتتة الدراسة

هميتتة أسدة. علاوة على ذلل، فإن نتائج هتتذا البحتتث  تعتبتتر ذات للأك الضارة فى الد   وكمضادات قليل الدهونت، نسولينالإ

مضتتادة لتتداء وتكتتون  جديتتدة وقائيتتة وفعالتتة م تتتقة متتن النباتتتات عقتتاقيرحضير كبيرة  في صناعة الدواء والبحث العلمي لت

 . السكرى
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ABSTRACT 

 

Diabetes mellitus is a metabolic disorder which affects whole body systems. Currently, 

different anti-diabetic drugs are used to control the disease. Most of these synthetic drugs are 

associated with many side effects. Medicinal plants attract growing interest in the therapeutic 

management of diabetes mellitus which is still a major challenge. Mangroves are ecologically 

important trees with an affinity for the saline parts of the world. In Saudi Arabia, Avicenna 

marina grows from latitude 27° 25’N down to below Jizan, accompanied by some Rhizophora 

mucronata trees on few sites. The present study is the first detailed experimental research 

designed to assess the effect of aqueous extract of R. mucronata, A. marina and their mixture 

on streptozotocin-induced diabetic rats. In this study, 120 male albino rats were equally 

allocated into 8 groups. Rats of the first group (G1) served as normal controls. Rats of the 

second group (G2) were intraperitoneally injected with a single dose (60 mg/kg body weight of 

streptozotocin. The diabetic rats of the third, fourth and fifth groups (G3-G5) were treated with 

the extracts of R. mucronata (400 mg/kg body weight), A. marina (400 mg/kg body weight and a 

mixture of R. mucronata (200 mg/kg body weight) and A. marina (200 mg/kg body weight), 

respectively. The non-diabetic rats of the sixth, seventh and eighth groups (G6-G8) were 

administered extracts of R. mucronata, A. marina and their mixture, respectively. After six 

weeks of treatment, the clinical signs, biochemical, histological and immunohistochemical 

changes were investigated. Polyuria, hyperglycemia, glucosuria, body weight loss, elevation of 

serum glucose, liver enzymes, total bilirubin, creatinine, blood urea nitrogen, uric acid, 

triglycerides, cholesterol, low density lipoprotein-cholesterol, very low density lipoprotein-

cholesterol and tissue malondialdehyde and a decrease in the serum insulin, total protein, 

albumin, globulin, high density lipoprotein-cholesterol, catalase, reduced glutathione and 

superoxide dismutase levels were observed in streptozotocin-induced diabetic rats. 

Administration of mangrove plant extracts to diabetic rats significantly amended the studied 

parameters. The histopathological examination of pancreas in streptozotocin-induced diabetic 

rats revealed degenerative, apoptotic and necrotic changes in beta cells of islets of Langerhans. 

It was observed that administration of plant extracts to diabetic rats caused a notable increase 

in islet cell population and protection of the pancreas, kidney, liver and testis against the 

damaging effect of hyperglycemia. Immunohistochemical investigation of pancreas showed 

about 65-75 %/high power field of the beta cells with a positive deep brownish cytoplasmic and 

nuclear stainability for the apoptotic marker caspase-3 and about 10-35%/high power field 

positively reacted and stained beta cells with the insulin diabetic bio-marker. Also, liver, kidney 



and testes sections showed variable degrees of changes. In addition, non-diabetic rats, who 

were administered the plant extracts, revealed non-significant changes, as compared to normal 

control group. The results of the present study showed that the plant extracts showed anti-

hyperglycemic, insulinotropic, anti-hyperlipidemic and anti-oxidant actions. Therefore, the 

findings of this investigation are important for pharmaceutical industry and scientific research 

for the development of more preventive and effective therapeutic plant-derived anti-diabetic 

drugs. 

 

 
 


